

DOI: 10.18572/1812-3805-2022-3-43-48

# Проблемы определения юрисдикции местных народных судов (по материалам Новгородской губернии 1918–1923 гг.)

Козлов Дмитрий Сергеевич,  
соискатель кафедры теории государства и права  
Новгородского государственного университета имени Ярослава Мудрого  
Kozloff.dm@yandex.ru

Статья посвящена исследованию практики становления судопроизводства народных судов после Октябрьской революции 1917 г. на примере Новгородской губернии. Автор анализируется законодательное регулирование институтов судопроизводства и судопроизводства в первые годы советской власти. В статье характеризуется роль местных органов советской власти в определении юрисдикции народных судов. Особое внимание уделяется проблемам разграничения полномочий отдельных народных судей и руководящих органов в лице Съезда народных судей, а также народных судов, с одной стороны, и народной милиции, с другой стороны. Исходя из содержания архивных материалов, автор характеризует способы и методы, посредством которых советские органы решали задачу конкретизации полномочий и пределов компетенции того или иного судебного органа на местах. В заключение автор приходит к выводу о том, что вопросы разграничения полномочий и подведомственности, подсудности дел между различными судебными органами решались в административном порядке, исходя из целей правовой политики диктатуры пролетариата.

**Ключевые слова:** юрисдикция, подсудность, Новгородская губерния после 1917 г., народные суды, Советы депутатов, декреты.

## Problems of the Determination of Jurisdiction of Local People's Courts (Based on Files of the Novgorod Governorate of 1918 to 1923)

Dmitry S. Kozlov  
Degree-Seeking Student of the Department of Theory of State and Law  
of the Yaroslav-the-Wise Novgorod State University

The article is devoted to the study of the practice of the formation of the people's courts after the October Revolution of 1917 on the example of the Novgorod province. The author analyzes the legislative regulation of the institutions of the judiciary and legal proceedings in the early years of Soviet power. The article characterizes the role of local bodies of Soviet power in determining the jurisdiction of the people's courts. Particular attention is paid to the problems of delimiting the powers of individual people's judges and governing bodies represented by the Congress of People's Judges, as well as people's courts, on the one hand, and the people's militia, on the other. Based on the content of archival materials, the author characterizes the ways and methods by which the Soviet authorities solved the problem of specifying the powers and limits of competence of one or another judicial body on the ground. In conclusion, the author comes to the conclusion that the issues of delimitation of powers and jurisdiction, jurisdiction of cases between various judicial bodies were resolved in an administrative manner, proceeding from the goals of the legal policy of the dictatorship of the proletariat.

**Keywords:** jurisdiction, jurisdiction, Novgorod province after 1917, people's courts, Councils of Deputies, decrees.